
 

 

   

DISCIPLINE 

Professeur de sociologie et expert panel pour le Département d’évaluation du 

HCERES (laboratoires de sociologie) 

Professor of sociology and expert for the High Council for the Evaluation of Research 

and Higher Education in sociology 

EQUIPE/TEAM  

Equipe 2 SHERPAS (Sociologie, Histoire, éducation, représentations, pratiques et 
activités sportives) 

Equipe 2 SHERPAS (Sociology, history, education, representations, sports practices and 
activities) 

COMPOSANTE DE FORMATION/INSTITUTE  

Faculté des Sciences de la Santé et du Sport (Université de Lille) 

Faculty of Health and Sport Sciences (University of Lille) 

DOMAINES DE RECHERCHE/RESEARCH FIELD 

Sociologie des organisations, sociologie du bénévolat, des associations, des sports et 
des loisirs. 

Sociology of associations, organizations and sociology of intervention applied to 
associations, sports and leisure. Sociology of volunteers and skills. 

PRÉSENTATION 
 
Mes sujets de recherche portent sur deux thèmes : La sociologie des organisations et 
d’intervention et la sociologie du bénévolat. 
 
My research focuses on two themes: The sociology of organizations and intervention 
and the sociology of volunteering. 
 
- 2003, thèse de Doctorat en sociologie sous la direction de Pierre Parlebas, 
professeur des universités en sociologie à Paris V Sorbonne : Thèse intitulée 
"Professionnalisation et militantisme dans les organisations associatives. L’exemple 
des dirigeants bénévoles des fédérations d’équitation et de tennis" - Soutenue à Paris 
V le 25 novembre 2003 sous la présidence de M Jacques Ion, directeur de recherche au 
CNRS. 
- 2012, HDR de sociologie sous la coordination de Gilles Herreros Professeur de 
sociologie à l'université de Lyon2 : Mémoire intitulé "La sociologie d'intervention pour 
mieux comprendre les organisations associatives, sportives et de loisirs. Le sociologue 
à l'écoute de l'acteur réflexif" - HDR soutenue le 08 octobre 2012. Membres du jury : 
William Gasparini (rapp.), Yves Gilbert, Jean-Louis Laville (rapp.), Yves-Frédéric Livian 
et Bertrand Ravon (Président). 
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ENSEIGNEMENTS 

 
Sociologie des organisations sportives et de loisirs  
Sociologie du bénévolat et des associations  
Formation à la recherche   
 
Sociology of sports and leisure organizations  
Sociology of volunteerism and associations  
Training in research and critical thinking 
 
Cours en français et en anglais depuis les L1 LAS jusqu'aux doctorants de l'ED SESAM, à l’université de Rohtak 
(Inde) et à l’université d’Houphoët-Boigny (Côte d’Ivoire) 
 
Professor of Sociology for the University of Rohtak (India) and d’Houphoët-Boigny (Côte d’Ivoire) 
 

EXPERTISE SCIENTIFIQUE  

 

• Expert Panel en sociologie pour le département d’évaluation de la recherche (DER) dans les disciplines : 

Ethnologie, sociologie, sciences po, et infocom de l’HCERES de 2022 à 2025. 

Expert for the HCERES (High Council for the Evaluation of Research and Higher Education) (DER) Commission 
SHS3 in the disciplines of Ethnology, Sociology, Political Sciences and Infocom of the HCERES from 2022 to 2025. 
 
Vague C 
- March 2023: President of the Expert Committee in charge of the evaluation of the UMIFRE IRMC – Research 
Center for the Maghreb contemporary laboratory at the University of Tunis. 
- February 2023: President of the Expert Committee in charge of the evaluation of the UR LASA laboratory at the 
University of Franche-Comté - Socio-Anthropology Laboratory. 
- October 2022: Member of the Expert Committee for the UMR DynamE laboratory at the University of 
Strasbourg. 
- September 2022: President of the Expert Committee in charge of the evaluation of the UR 2L2S Sociology 
Laboratory at the University of Lorraine. 
 
Vague D 
- Novembre 2023 : Président du comité d’évaluation du Centre Maurice Halbwachs (CMH) de l’ENS Jourdan 
- Novembre 2023 : Président du comité d’évaluation du Centre d’Etudes des Mouvements Sociaux (CEMS) UMR 
rattachée au CNRS EHESS. 
- Novembre 2023 : Président du Comité d'évaluation du Centre de Recherche sur les Liens Sociaux (CERLIS) UMR 
UPC-USN-CNRS. 
- Décembre 2023 : Président du Centre de Sociologies des Organisations (CSO) UMR 7116. 
 
Vague E 
- Décembre 2024 : Président du Comité d'évaluation du Centre Pierre Naville (CPN) EA2543. 
 
• Member of European Sociological Association 
- Reviewer for the European Sociological Association (network 28 Society and sports) 
 
• Member of Editorial Board 
- Social Sciences (Switzerland journal rank Scimago Q2) 
- Sage Open (Journal rank Scimago Q2) 



 

 

   

- Expert for Swiss National Science Foundation (funding research projects) 
 
• Expertise de revues/Review expertise 
- STAPS (Q4) 
- Behavioral Sciences (2023) - Q2 
- Contemporary Social Science (2022) - Q2 
- Journal of Applied Social Science (2022) – Q2 (Publons profile 5) 
- Revue Sustainability (2021) – Q2 (Publons profile 5) 
- Revue of Social Sciences (2021) – Q2 
- Journal of Science & Motricité (2021) – Q3 
- Revue STAPS (2021) – Q4 
- Revue Social Sciences (2020) – Q2 
- Journal of Science & Motricité (2020) - Q3 
- Journal of Applied Social Science (2020) - Q3 (Publons profile 3) 
- Journal of Applied Social Science (2019) - Q3 
- Revue Terrains & Travaux (2018) – AERES 19 
- Revue française de sciences sociales Formation Emploi (2017) – Q3 
- Revue Gérontologie et Société (2017) – AERES 19 
- Revue Sociologies Pratiques (2015 et 2016) - AERES 19 
- European Review of Sport Management (2012 et 2015)  
 
• Expertise de projet de recherche/Research projects expertise  
 
- (2020) Expertise for a Swiss-German research project for the Swiss National Science Foundation 
(FNSNF)/Expertise n°10001AL_197428 - "Processes and consequences of professionalization in sports clubs". 
 
• Représentant Sciences ouvertes pour l’équipe SHARPAS/Manager of Open Science for the research group 
SHERPAS for the Artois university 
 
• Responsible CAMPEDOC pour l’ED SESAM des doctorants SHS/Professional careers referent for the 
doctoral school for the Lille university 
 
• Direction de collection/Director of book collection 
 
- Directeur de la collection “sports et sciences sociales” pour les Presses Universitaires du Septentrion 
- Director of the collection "Sport and Social Sciences" for the Presses universitaires du Septentrion 
 

PUBLICATIONS 

 
Ouvrages personnels et codirigés/Personal and co-edited books  
 
• 2024 (Dir.), La sociologie des organisations sportives. État de la questions, acquis, limites et perspectives dans 
ce champs de recherche. Presses Universitaires du Septentrion (avec la participation d'Elodie Paget, Clémence 
Perrin-Malterre, Camille Gontier, Yohann Rech, Fabien Camporelli et Sébastien Haissat). 154p. 
 
• 2013, La sociologie d'intervention. Le sociologue dans les organisations associatives, sportives et de loisirs, 
L'Harmattan, Logiques sociales, Paris, 214p.  
 
• 2009 (avec Collinet C.), Les éducateurs sportifs en France depuis 1945. Question sur la 
professionnalisation, Presses Universitaires de Rennes, Des sociétés, Rennes, 272p.  
 



 

 

   

• 2004, Sociologie des fédérations sportives. La professionnalisation des dirigeants bénévoles, L’Harmattan, 
Logiques sociales, Paris, 288p.  
 
Autre ouvrage/Other book 
 
• 2023, Petit manuel de sagesse et de méditation à l’usage des jeunes générations. Echo Editions, Strasbourg, 
75p. 
 
Chapitres d’ouvrage/Book chapters 
 
• 2024, « Certifications, formations et conditions d’exercice dans l’encadrement et l’entraînement des APS : Vers 
une multipolarisation du secteur », in E. Claverie, J.-F. Loudcher et S. Vaucelle (Dir.), Histoire de l’entraînement 
sportif en France. XIXe-XXIe siècles. Éditions de l’INSEP, p.307-316. 
 
• 2022, Social representations of physical disability in professional environments: Example of disabled workers 
Practicing high-level sport. In P. Corvo and F. Massimo Lo Verde (dir.), Sport and quality of life, Practices, habits 
and lifestyles, Eds Springer, p.185-198. 
 
• 2021, Vers un retour au pluralisme sportif fédéral ou la nécessité d’innover. In L. Munoz et Y. Fortune, FSCF, 
UDEL, Presse Universitaire du Septentrion, Villeneuve-d’Ascq, p.145-147. 
 
• 2021, Le monolithisme fédéral a-t-il vécu ? In L. Munoz et Y. Fortune, FSCF, UDEL, Presse Universitaire du 
Septentrion, Villeneuve-d’Ascq, p.85-89. 
 
• 2017, Formation, diplômes et compétences de l’entraîneur sportif. RJES, n°180, novembre, p.20-24.  
 
• 2012, Les mondes sociaux des maîtres-nageurs sauveteurs du public et du privé. In C. Collinet and P. Terral 
(Dir.), Sport et controverses, Editions des archives contemporaines, p.153-166.  
 
• 2009 (with Collinet C.), Emploi, formation, savoirs : État des lieux. In D. Bernardeau-Moreau and C. Collinet 
(dir.), Les éducateurs sportifs en France depuis 1945. Question sur la professionnalisation, PUR, Des sociétés, 
Rennes, p.21-58.  
 
• 2009, Sport, encadrement et professionnalisation. In D. Bernardeau-Moreau and C. Collinet (dir.), Les 
éducateurs sportifs en France. Question sur la professionnalisation, PUR, Des sociétés, Rennes, p.59-80.  
 
• 2009, Les entraîneurs salariés du handball professionnel. In D. Bernardeau-Moreau and C. Collinet (dir.), Les 
éducateurs sportifs en France depuis 1945. Question sur la professionnalisation, PUR, Des sociétés, Rennes, 
p.219-228.  
 
• 2008, Les nouveaux dirigeants bénévoles. Liens professionnels et réseaux d’intérêts. In T. Carreira, A. Da Silva 
Costa and A. Tomé (dir.), Sociologie. Pratiques, Mythes, Education. Editorial Minerva, Lisbonne, Portugal, p. 93-
105.  
 
• 2006, Bénévolat et fédération sportive, de l’association à l’entreprise. In X. Engels, M. Hély, N. Peyrin et H. 
Trouvé), De l’intérêt général à l’utilité sociale ? La reconfiguration de l’action publique entre État, associations et 
participation citoyenne. L’Harmattan, Logiques sociales, Paris, p. 147-162.  
 
• 2004, Professionnalisation et formes nouvelles d’engagement militant dans les fédérations sportives. In D. 
Ferrand-Bechman (dir.), Des bénévoles et leurs associations, Autre réalité, autre sociologie. L’Harmattan, 
Logiques sociales, Paris, décembre, p. 155-164.  
 
• 2002, Sport et responsabilité. In F. Astier dir.), Dalian/Lamy. Chapitre I à III. 



 

 

   

 
• 2001, Sécurité et encadrement dans les associations. In F. Astier (dir.), Dalian/Lamy. Chapitre VI-X. 
 
• 2000, Règlementations et formations. In F. Astier (dir.), Dalian/Lamy. Chapitre I a IX. 
 
Coordination de numéros spéciaux/coordination of special issues 
 
 - Coordinateur du numéro special "Student stress : International study comparison - Developments and 
proposals to improve their living conditions" with articles from Spain (C. Jambrino-Maldonado and al.), France 
(D. Lovin and al.), Russia (V. Konstantinov and al.), Austria (E. Noehammer), Romania (D. Lovin), Japan and Israel 
(R. Isralowitz and al.). 2023 https://www.mdpi.com/journal/socsci/topical_collections/Student_Stress. 
 
 - Coeditor for the special Issue : "Critical issue on Organisational Psychology" coordinated by Prof. Marco 
Tagliabue of Oslo Metropolitan University (Norway) and Prof. Andressa Sleiman of Florida Institute of Technology 
University (USA) for the international swiss review Social Sciences (Q2). In preparation (2023/2024). 
 
- Editor head of the special issue journal Frontiers in sport and Active Living (Q2) with Alexandre Oboeuf 
(Université Paris Cité) et Nadim Nassif (Notre-Dame University Libanon)" The impact of sport and relaxation in 
reducing the student stress" for the international review Frontiers in Sport and Active Living (Q2) with articles 
from Pakistan (Aslam and Yong Bin), Lithuanie (Majauskiene et al.), France (Hajj et al. ; Coquinos et al. ; Dugué et 
al.) et Hongrie (Trpkovici et al.). (2025). 
 
Articles dans des revues indexées/Articles in referenced and peer-reviewed journals 
 
• 2024, Bernardeau-Moreau D., La sociologie des organisations sportives. Acquis incontestables et conditions 
d'accès à la reconnaissance institutionnelle d'un domaine de la sociologie du sport. Review STAPS. 142. 107-127. 
(Q4) 
 
• 2023, Gondo, D., Bernardeau-Moreau D., Campillo, P. Student stress and the effects of relaxation. A study 
conducted at the University of Lille in Northern France. In. D. Bernardeau-Moreau (coord.). "Student stress:  
International study comparison - Developments and proposals to improve their living conditions". Social Sciences. 
12(6). 318. https://doi.org/10.3390/socsci12060318 (Q2). 
 
• 2022, Lovin D, Bernardeau-Moreau D. Stress among Students and Difficulty with Time Management: A Study 
at the University of Galați in Romania. In. D. Bernardeau-Moreau (coord.). Student stress :  International study 
comparison - Developments and proposals to improve their living conditions. Social Sciences. 11(12): 538. 
https://doi.org/10.3390/socsci11120538 (Q2). 
 
• 2022, Bernardeau-Moreau D., Health Crisis and the Dual Reflexivity of Knowledge, Social Sciences, 1, 161. 
https://doi.org/10.3390/socsci11040161 (Q2) 
 
• 2022, Sociological theories of intervention. Psychosociological and microsociological approaches. Review of 
European Studies, Vol.14, 1, March, p.28-37 (Q2) 
  
• 2022, Professionalization of associations in France, Academy of entrepreneuship Journal (in publication) (Q3) 
 
• 2022, Bernardeau-Moreau D., Campillo P. et Caballero D., L'apprenti à l'université dans une logique de 
construction de l'ethos professionnel. L'exemple d'étudiants en master management du sport. Formation & 
Recherche Varia, 96, 9-22 (Q4) 
 
• 2022, Bernardeau-Moreau D., Compte rendu de lecture de l’ouvrage de Simon Cottin-Marx. C’est pour la bonne 
cause ! Les désillusions du travail associatif, Les éditions de l’atelier, 2021. Review Esprit (Avril). p.7-8 (Q4) 
 



 

 

   

• 2021, Mimetic isomorphism in non-profit organisations (NPO): sports associations in the Nord Pas-De-Calais 
departments, Societies, 11, 3. Doi.org/10.3390/soc110301100 (JCR 0.63) 
 
• 2021, Social representations of physical disability in professional environments. The importance of social 
interactions and internal communications: Case study of an energy company in France, Journal Applied of Social 
Science, volume 15, Issue 1(Q3). 
 
• 2020, Sociology of sports organizations. A general perspective, limits and views in France, Sport in society, 
Vol.18, n°1 (Q1). 
 
• 2019 (with Delalandre M.) Compétences, formations et innovation. Le cas des éducateurs territoriaux, Review 
Formation Emploi, n°45(1), p.79-99, (Q3)  
 
• 2018, Professionnalisation des bénévoles : compétences et référentiels, SociologieS [En ligne], Théories et 
recherches, mis en ligne le 13 mars 2018 (AERES 19).  
 
• 2016 (with Hingant M.), Sport et socialisation professionnelle. Le cas du Raid d'une entreprise du CAC40, 
Sociologies Pratiques, 2, n°32, p.33-43 (AERES 19).  
 
• 2015, Intervention sociology, history and foundations, International review of sociology, Vol.25, n°1, p.180-193 
(Q3) 
 
• 2014, Sociologie d'intervention : Historiques et fondements, Revue Européenne des Sciences Sociales, 52-2, 
p.191-220 (AERES 19)  
 
• 2014, Pour une sociologie utile : La sociologie d'intervention, Gérer et comprendre, Annales des Mines, n°115, 
p.64-73 (AERES 19).  
 
• 2013 (avec Grima F. et Paillé L.) Quand les subalternes se sentent soutenus par leurs supérieurs : Étude des 
relations entre soutien, confiance, engagements et résultats, Revue Internationale des Sciences Administratives, 
vol. 79, n°4, p.733-752 (AERES 1).  
 
• 2012 (avec Grima F. et Paillé L.), Créer du consensus dans un partenariat public/privé : analyse des compromis 
et arrangements managériaux, La transformation des organisations publiques, Management international, 
vol.16, 3, p.38-49 (AERES 6).  
 
• 2012, Les répertoires des métiers et les référentiels de compétences dans la fonction publique territoriale : une 
mutation en marche, Valorisation de la formation et mobilisation des savoirs dans les administrations publiques, 
Télescope, vol.17, 3, p.176-191. (AERES 74). 
 
• 2011, Les identités professionnelles des agents de la filière sportive territoriale. Entre référence technique et 
modèle gestionnaire, Revue international des sciences du sport et de l'éducation physique, 92, p.43-60 (AERES 
74).  
 
• 2010 (with Carreras K. et Collinet C.), Les savoirs des éducateurs sportifs, entre formation et apprentissage 
personnel, Sciences de la société, 77, p.80-95 (AERES 19).  
 
• 2009 (with Bolot F.), Du technicien au gestionnaire : regard sur les mutations de la filière sportive territoriale, 
Varia, Revue française d'administration publique, ENA, 131, p.583-594(Q4) 
 
• 2008 (avec Bonomi J. et Collinet C.), Le Casual, un nouveau genre de hooligan dans la ville, Les annales de la 
recherche urbaine, Paris, 105, p.37-45 (AERES 19).  
 



 

 

   

• 2008, Quand la logique bénévole cède la place à la logique salariale, Revue Loisir et Société, PUQ, vol. 30, 2, p. 
337-360 (AERES 74).  
 
• 2007 (with Hély M.), Transformations et inerties du bénévolat associatif sur la période 1982-2002 (Analyse 
secondaire des enquêtes INSEE Contacts 1982-83 et EPCV 2002), Comprendre les engagements aujourd’hui, 
Sociologies pratiques, PUF, 15, p. 9-23 (AERES 19).   
 
• 2006 (with Chevalier V. et Pégard O.), Les STAPS à l’Université. Symptôme d'une université en crise, Sociologie 
critique de l’institution sportive, Revue de l’institut de sociologie, 1-4, p. 91-114 (AERES 19). 
 
• 2004, Du militant bénévole au militant professionnel. Le cas des bénévoles fédéraux, Alternatives associatives, 
Sociologies pratiques, APSE, 9, Paris (AERES 19).  
 
• 2003, La professionnalisation dans les organisations associatives. Le cas des dirigeants bénévoles de la 
fédération française d’équitation, Gérer et comprendre, Annales des Mines, 73, Paris, septembre, p.55-74 (AERES 
19).  
 
Articles dans des revues à CL/Articles in peer-reviewed journals 
 
• 2021, Lovin D., Capatina A, Bernardeau-Moreau D., Adaptation, integration and acculturation of foreign 
athletes in sports organizations in Romania and France, Quality in sport, 2, 7, p. 7-23, DOI: 
http://dx.doi.org/10.12775/QS.2021.007 
 
• 2019, Lovin D., Capatina A., Bernardeau-Moreau D., 2019, Causal Recipes for Cultural Adaptation of Romanian 
Football Players, International Conference “Risk in Contemporary Economy”, University of Galati, Romania–
Faculty of Economics and Business Administration, DOI:https://doi.org/10.26397/ 
 
• 2017, (Avec Bréhon J. et al.) Entraîneur de haut niveau : l’homme aux mille casquettes. Jurisport : Revue 
juridique et économique du sport, n° 180. p. 18-32. 
 
• 2009, Entre tradition et modernité, réinventer les valeurs du sport fédéral, Revue Espaces, édition Espace, 
Tourisme & Loisirs, 176, p.36-44.  
 
• 2007 (avec Hély M.), La sphère de l’engagement associatif : un monde de plus en plus sélectif, La vie des idées, 
Revue d’actualité et de débat, octobre.  
 
• 2005, La professionnalisation des bénévoles. Étude comparative des profils et trajectoires identitaires des 
dirigeants bénévoles de la Fédération Française de Tennis, Revue européenne de management du sport, Voiron, 
13, p. 1-15.  
 
• 2004, La professionnalisation des bénévoles. L’exemple des dirigeants fédéraux, 30ème journée de la 
recherche équine, Les Haras nationaux, INRA, Paris, mars, p. 5-12.  
 
• 2004, La FFE, une approche par la sociologie des organisations, Revue Equ’idée, INRA, n° 50, Paris, p. 31.  
 

ENCADREMENT DE THESES ET HDR/ SUPERVISION OF HABILITATION, THESES ET EXPERTISE  

 
Direction d’HDR/Direction of Habilitation 
 
- 2021-2022: Referent habilitation of Alessandro Porrovecchio. Habilitation intitled: Ecology of the body, 
education and health. University of Littoral Côte d’Opale. 
 



 

 

   

Direction de theses/Supervision of theses 
 
- 2012 à 2016: Director of these (100%) of Marie Hingant Marie intitled: Representations of physical disability at 
work: the case of disabled workers in a subsidiary of a large company ". Doctoral allocation of 102 000 euros 
funded by the region IDF (2012-2016).  
 
- 2017 à 2021: Co-supervision of these of Daniel Lorin (with Alexandru Catalina 50%) of the Galati university 
(Roumania) on the cultural management in the sport. 
 
- 2018 à 2022: Director of the these (with Philippe Campillo 50%) of Dan Gondo on the effects of relaxation 
methods at school and work. 
 
- 2022 à 2025: Co-supervision of these (with Nicolas Besombes 50% University of Paris-Descartes) of Jason 
Delestre on The governance of e-sports in Europe: Analysis of the process of institutionalization by the sports 
federations.  
 
- 2022 à 2025: Co-supervision of these (with Nadim Nassif 50% University of Notre-Dame (NDU) Libanon) on 
Comparative analysis between the American and European political systems. The illustration with sport models 
in the lebaneses universities. 
 
Rapporteur de Thèses 
 
- 2021 : Rapporteur de thèse de Sarrail-Brassens F. (74è section) dirigée par Dominique Charrier, Maître de 
Conférence HDR en STAPS sur “Incapacités d’adaptation, d’anticipation et d’innovation des fédérations sportives 
face aux changements sociétaux” Université de Paris-Sud. 
 
- 2020 : Examinateur du jury de thèse de Conraud G. (74è section) dirigée par Dominique Charrier, Maître de 
Conférence HDR en STAPS et Chartlotte Parmentier, Maître de Conférence en STAPS, F d rations sportives et 
identités : une analyse sociologique par le prisme de la FSGT, Université de Paris Saclay, janvier 2020. 
 
- 2015 : Rapporteur du jury de thèse de Khasanzyanova A. (70è section) dirigée par Daniel Niclot, Professeur des 
universités en sciences de l'éducation, Les apprentissages des bénévoles des activités associatives, Reims, 2015. 
 
- 2015 : Rapporteur du jury de thèse d'Olexa K. (74è section) dirigée par Marina Honta, Professeure des 
universités en sociologie, Les unités territoriales de la Fédération Française de Tennis. Professionnalisation et 
reconfiguration, Bordeaux, 2015. 
 
Examinateur de Thèses 
 
- 2015 : Examinateur du jury de thèse de Bouttet F. (74è section) dirigée par William Gasparini, Professeur des 
universités en STAPS, Organiser la politique sportive des personnes handicapées, Strasbourg, 2015. 
 
- 2012 : Examinateur du jury de thèse de Pierre J. (74è section), dirigée par Cécile Collinet, Professeur des 
universités en sociologie, La politique publique des conditions d'accès à l'encadrement sportif en France, UPEM, 
2012. 
 
Membre de CSI 
 
- 2019-2022 : Membre du comité de suivi de thèse de Fabien Camporelli sur « La culture de l eau ? Entre pouvoir 
et devoir, analyse des dynamiques professionnelles des maîtres nageurs sauveteurs (MNS) en France de 1772   
nos jours », dirigée par Sébastien Fleuriel et Manuel Schotté, Université de Lille. 
 
- 2018-2022 : Membre du comité de suivi individualisé de thèse de Christophe Bonnet (Dir Jacques Defrance) sur 



 

 

   

« L'exploitation des valeurs du rugby dans les stratégies de communication », Université de Nanterre. 
 
- 2018-2021 : Membre du comité de suivi individualisé de these de Fanny Sarail-Brassens (Dir. Dominique 
charrier), université de Paris Sud Orsay.  
 

COMMUNICATIONS SCIENTIFIQUES/SCIENTIFIC COMMUNICATIONS 

 
Organisation of conferences 
 
- 2017: UPEM MOSDAY conference  
Organisation of the symposium on innovation and professional integration in sports and leisure management. 
18 guests, including training directors from the universities of Dijon, Strasbourg, Lille, Lyon, Toulouse and Nice, 
officials from the MENESR, the CFA, regional directors (SAGSud, Torcy) and company directors (RECREA, 
Décathlon, UCPA Acess, SMP).  
 
- 2016: IDEP Congress  
Member of the scientific council for the organisation of the international conference on interdisciplinarity in 
politics, LIPHA Laboratory, UPEM, September 2016. Workshop leader.  
 
- 2006 : 2nd AFS Congress  
Moderator of the session "Structuration et institutionnalisation of associative areas (with dan ferrand-
bechmann) of the thematic network 35 : Sociologie de l'engagement, du bénévolat et de la vie associative, 2nd 
congress of the Association Française de Sociologie, Dire le monde social. Les sociologues face aux discours 
politiques, économiques et médiatiques, Université de Bordeaux, 5-8 September 2006. 
 
Conférences sur invitation 
 
- 2025 : 18th Annual International Conference on Mediterranean Studies.  
Communication intitulée “Soft skills, awareness and reflexivity. A study of 1st-year students at the University of 
Lille”. 14-18 April 2025. Athens. Greece. 
 
-  2025 : 16e Conférence SportsAfrica « Sport en Afrique : Éthique, Bioéthique, Technologies et Culture ». 
Communication sur le projet CAPJI (Cap sur l’activité physique des jeunes ivoiriens). 3 au 5 avril 2025 à l’Institut 
National de la Jeunesse (INJS). Abidjan. Côte d’Ivoire.   
 
Participation in symposiums and conferences 
 
- 2022: Research Friday with the Article 1 association (Sébastien Bauvet) on voluntary skills, Friday 01 April 
2022. 
 
- 2022 : 16th Annual International Conference on Sociology 
Institute for Education and Research, 2-5 May 2022, Athens, Greece Athens. Paper entitled: "The 
Professionalization of Associations in France". 
 
- 2022 : AHFE New York USA July 24-26. 
Communication intitled "Social representations of physical disability in professionnal environment. Example of 
disabled workers practising high-level sport." 
 
- 2021 : ESA RN28 midterm conference Sport and crisis: bodies, practices, representations, 25-26 March 2021, 
University of Teramo (Italy). Communication intitled: "Social representations of physical disability in a 
professional environment". 
 



 

 

   

- 2021 : 5th Annual International Conference on Sociology, 3-6 May 2021, Athens Institute for Education and 
Research, (Greece). Communication entitled: "Social representations of physical disability in a professional 
environment". 
 

RESEARCH PROJECTS 

 

- 2025-2028. Porteur(s) : Bernardeau-Moreau D. (partenariat avec Bauvet S. de l’association Article1). Titre : 
Projet CEER “Je suis incompetent. La prevue, je suis redoublant”.  Durée 24 mois – Montant obtenu : 6 060 euros. 

 - 2025. Porteur(s) : Bernardeau-Moreau D. (2025) (Collaborateurs : Dan Gondo, Lou Reinbolt). Titre : Projet 
CAPJI+. Financeur : INJS/Ministère de l’Éducation de la Côte d’Ivoire. Durée : 36 mois - Montant obtenu : 75 000 
euros (30 000 euros en gestion). 

-  2024. Porteur(s) : Bernardeau-Moreau D. (2025) (Collaborateurs : Dan Gondo, Lou Reinbolt). Titre : Projet CAPJI. 
Financeur : INJS/Université Houphouët-Boigny de la Côte d’Ivoire. Durée : 12 mois - Montant obtenu : 10 000 
euros. 

-  2024, Porteur : Bernardeau-Moreau D. Titre : Projet PE3S (Perception et évaluation des soft skills des 
étudiant.e.s) en collaboration avec  l’association Article1 et Fratelli Lab (15 000 euros, durée six mois -   de Lille). 

- 2017 (with GAREF), Leader of the project on the skills of sports educators for the sports branch. 22 p (5000 
euros). 
 
- 2016 (with GAREF), "Enquête sur les emplois annexes dans le sport", research report submitted to the sport 
branch in partnership with UPEC, Lyon I and the sport branch. 157 p (15000 euros). 
 
- 2015 (with GAREF), "Les emplois sportifs dans les régions", research report submitted to the Sport branch in 
partnership with UPEC, Lyon I and the Sport branch, 100 p (15000 euros). 
 
- 2003, Project leader for "Les cultures identitaires des dirigeants du milieu équestre", research report to COST 
(Comité d'Orientation Scientifique et Technique) des Haras Nationaux, INRA, November, 4 p (7500 euros). 
 

ACTIONS DE DIFFUSION DE LA CULTURE SCIENTIFIQUE/ PROMOTING SCIENTIFIC CULTURE  

 
- Communications in the media 
 
Le courrier de l'ouest on the professionalisation of volunteers 
Journal Les Acteurs du sport on Masters apprenticeships and the local sports sector 
La Croix newspaper on the professionalisation of volunteers  
Agence CAPA (France 3 documentary on community life)  
Le Figaro newspaper on the integration and apprenticeship of the MOS master's degree  
 
- Professional conferences 
 
- 2013: Conference/Debate City of Le Havre  
Conference/debate "Tous bénévole" organised by the city of Le Havre. Participation in the round table on the 
theme "Bénévole acteur du sport" by invitation. 05/12/2013  
 
- 2013: Exchange morning in Fort-Mardyck  



 

 

   

Morning of debate and exchange on associative life on the theme "What future for volunteering?". Presentation 
at the invitation of the town of Fort-Mardyck. 05/10/2013.  
 
- 2013: AIFRIS international conference  
"La sociologie d'intervention: perspectives d'évolution", paper at the AIFRIS international congress organised in 
Lille by the Institut régional du Travail social, 2-5 July 2013.  
 
- 2013: FSGT Ivry sur Seine executive study day  
FSGT study and training day on the relationship between volunteer leaders and salaried managers. 07/02/2013. 
 
- 2012: FSGT Vitry sur Seine presentation  
Conference/debate organised by the FSGT, the Office of sports and the town of Vitry sur Seine. Invited paper on 
the evolution of volunteering and participation. 27 March 2012.  
 
- 2012: AEMS Kremlin-Bicêtre conference  
Invited paper on the professionalisation of volunteers. Conference organised by the association of sports 
management students at Orsay University. 14 February 2012.  
 
- 2011: Volunteer Day Seine et Marne Departmental Council  
Conference/debate on the future of volunteering at the invitation of the General Council's sports director. 15 
April 2011.  
 
- 2008 : INSEP management seminar  
"Le jeu des acteurs dans l'organisation. Analysis of organisation charts". Invited seminar by G. Barreau. Sports 
Law, Economics and Management Department, 22 September 2008.  
 
- 2007: INSEP management seminar  
"Model for analysing sports organisations". Invited seminar by G. Barrau. Sports Law, Economics and 
Management Department. 22nd October 2007. 
 

AUTRES RESPONSABILITES/OTHER RESPONSABILITIES 

 
- Head of Research Team of the URePSSS laboratory (2018-2022) 
- Associate Member of LIPHA-PE at Université Paris-Est Créteil (EA7373) 
- Member of the Society of the Sociology of Sport (3SLF) 
- Member of the French Sociology Association (AFS) 
- Member of RT 35 Sociology of Commitment, Associative Life and Volunteering (founding member) 
- Expert Member for the CNU 74th section (2015-2018) 
 

PARCOURS PROFESSIONNEL/PROFESSIONAL CAREER 

 
- From 1990 to 1992, Local sports instructor (ETAPS) 
- From 1992 to 1994, Director of the Combs-la-Ville leisure school (600 members and 20 sports instructors)  
- From 1992 to 1999, Director of the youth and sport department (32 staff) of the Combs-la-Ville 
- From 1999 to 2003, Monitor at the University of Paris 12 (in charge of territorial public policies).  
- From 2003 to 2018, Assistant Lecturer at the UFRSTAPS of the University of Paris-Est Marne la Vallée. Head of 
the Master's degree in Sports and Leisure Organisation Management (MOSL) at IAE Gustave Eiffel.  
- 2003, Doctoral Thesis in Sociology under the supervision of Pierre Parlebas, Professor of Sociology at the 
University of Paris V Sorbonne. 
- 2012, Research Habilitation in Sociology under the supervision of Gilles Herreros, Professor of Sociology at the 
University of Lyon2  
- Since 2018, University Professor at the UFR3S Sciences, Sport et Santé. 


